

OLM Nature Escape wins Alps Future Award 2026

The Alps Future Award was presented for the first time on 23 June 2026 at the third Alpine Climate Summit on the Tyrolean side of the Zugspitze.

The Eco Aparthotel OLM Nature Escape from South Tyrol's Ahrntal Valley won the award in the Tourism category. The award is presented by the Lebensraum Tirol Gruppe and AlpNet, the transalpine tourism network and initiative for Tirol 2050. The process was scientifically supported by MCI Tourismus.

Winner in the Tourism category

OLM Nature Escape in South Tyrol's Ahrntal Valley is one of the first nearly energy-autonomous eco-aparthotels in the Alps. Its 1,200 photovoltaic panels, 126 geothermal probes and hydropower system work together to generate around 600,000 kWh of electricity per year – enough to cover almost all of the hotel's electricity needs. The project is also a success from both an economic and regional perspective: it was fully self-financed, has an occupancy rate of 87.5%, and employs 18 people from the local area out of a total workforce of 22. The project demonstrates that sustainable tourism in the Alps is already a reality.

“OLM Nature Escape is an impressive example of how tourism in the Alps can strike a balance – between creating memorable experiences and preserving our natural environment, and between economic success and ecological responsibility. The project shows that sustainability in practice does not mean compromising on economic success, but can instead be a genuine competitive advantage. Congratulations to the entire team,” says Karin Seiler, Managing Director of Tirol Werbung and President of AlpNet.

Further information on the Alps Future Award and the Alpine Climate Summit is available at [Alpine Climate Summit on the Zugspitze](#).

The other finalists of the Alps Future Award 2026

Tourism category

Allgäu-Walser-Pass: One code for every occasion
(AlpNet region Allgäu Tourismus, Germany)

A single QR code serves as a public transport ticket, cable car ticket, attraction ticket and digital guest pass for 40 municipalities in the Allgäu and Kleinwalsertal regions. Since November 2024, more than 2.7 million digital passes have been activated and the app has been downloaded more than 650,000 times. The system makes a measurable contribution to reducing private car use while strengthening regional value creation and social participation.

Eggental Taste Local – Rethinking regional circular economies
(AlpNet region IDM Südtirol-Alto Adige, Italy)

With Eggental Taste Local, South Tyrol's Eggental Valley demonstrates how tourism and agriculture can work together to strengthen sustainable regional value chains. Since 2022, around 14 farmers have been supplying approximately 30 restaurants directly with their products. What makes the initiative particularly distinctive is that producers set their own prices, while communication and coordination take place informally through several shared WhatsApp groups. The project creates fair and reliable sales opportunities for local farmers while giving restaurants access to high-quality, seasonal products from the local area.

OLM Nature Escape gewinnt Alps Future Award 2026

Im Rahmen des dritten AlpenKlimaGipfel, der auf der Tiroler Seite der Zugspitze stattfindet, wurde am 23. Juni 2026 erstmals der Alps Future Award vergeben.

In der Kategorie Tourismus gewann das Eco Aparthotel OLM Nature Escape aus dem Südtiroler Ahrntal. Vergeben wird der Award von der Lebensraum Tirol Gruppe und dem alpenweiten Tourismusnetzwerk AlpNet, der Initiative Tirol 2050. Der Prozess wurde vom MCI Tourismus wissenschaftlich begleitet.

Gewinner Kategorie Tourismus

Das OLM Nature Escape im Südtiroler Ahrntal zählt zu den ersten nahezu energieautarken Eco-Aparthotels im gesamten Alpenraum. 1.200 Photovoltaikmodule, 126 Erdwärmesonden und Wasserkraft arbeiten Hand in Hand und erzeugen gemeinsam rund 600.000 kWh Strom jährlich – genug, um den Betrieb nahezu vollständig aus eigener Kraft zu versorgen. Auch wirtschaftlich überzeugt das Projekt auf ganzer Linie: Vollständig eigenfinanziert, mit einer Auslastung von 87,5 %, und 18 von 22 Mitarbeitenden aus der unmittelbaren Region, ist das Projekt der Beweis dafür, dass zukunftsfähiger Tourismus im Alpenraum bereits Realität ist.

„OLM Nature Escape ist ein beeindruckendes Beispiel dafür, wie Tourismus in den Alpen die Balance findet – zwischen Erlebnis und Erhaltung, zwischen wirtschaftlichem Erfolg und ökologischer Verantwortung. Das Projekt zeigt, dass gelebte Nachhaltigkeit kein Nachteil ist, sondern ein echter Wettbewerbsvorteil. Herzlichen Glückwunsch dem gesamten Team“, so Karin Seiler, Geschäftsführerin der Tirol Werbung und Präsidentin von AlpNet.

Weitere Informationen zum Alps Future Award und zum AlpenKlimaGipfel sind unter [AlpenKlimaGipfel auf der Zugspitze](#) zugänglich.

Die weiteren Finalisten des Alps Future Awards 2026

Kategorie Tourismus

Allgäu-Walser-Pass: Ein Code für alle Fälle (AlpNet-Region Allgäu Tourismus, Deutschland)

Ein QR-Code als ÖPNV-Ticket, Bergbahn-Ticket, Erlebnis-Ticket und digitaler Gästepass für 40 Gemeinden im Allgäu und Kleinwalsertal. Seit November 2024 wurden über 2,7 Millionen digitale Pässe aktiviert und mehr als 650.000 App-Downloads verzeichnet. Das System leistet einen messbaren Beitrag zur Reduktion des motorisierten Individualverkehrs und stärkt regionale Wertschöpfung sowie gesellschaftliche Teilhabe.

Eggental Taste Local – Regionale Kreisläufe neu gedacht (AlpNet-Region IDM Südtirol-Alto Adige, Italien)

Mit Eggental Taste Local zeigt das Südtiroler Eggental, wie Tourismus und Landwirtschaft gemeinsam nachhaltige regionale Kreisläufe stärken können. Seit 2022 beliefern rund 14 Bäuerinnen und Bauern etwa 30 Gastronomiebetriebe direkt mit ihren Produkten. Das Besondere: Die Produzent*innen legen die Preise selbst fest, der Austausch erfolgt unkompliziert über mehrere gemeinsame WhatsApp-Gruppen. Das Projekt schafft faire und verlässliche Absatzmöglichkeiten für die Landwirtschaft und ermöglicht der Gastronomie gleichzeitig den Zugang zu hochwertigen, saisonalen Produkten aus unmittelbarer Umgebung.